



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သီပုၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢမ့ၤ ၁၁ သီ, ၂၀၁၈ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-17-93-11

တီအူ တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ:
သိလ့ၣ်ဘၣ်ထံးလိာ်သးသတူၢ်ကလၢန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢဒိၣ်ဖးခိၣ်
ကီၢ်ဆၣ်ဖဲလၢယူၤလံ ၂၀၁၇ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ တဘျီတဘျီပာ်ဖျါတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ယး သိလ့ၣ်ဘၣ်ထံးလိာ်သးသတူၢ်ကလၢကဲထီၣ်ဝဲ ဝဲ အ---
သဝီဒီးဒိၣ်ဖးခိၣ်ဂ့ၢ်အဘၣ်စၢၤကျဲးဖးဒု, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ်အပူၤအယိ အ---သဝီဖိ သးသမူ ဟးထီၣ်
ကွံာ်ဝဲတဂၤဒီးဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဝဲ (၈) ဂၤန့ၣ်လီၤ. သိလ့ၣ်တခိၣ်န့ၣ်အကစၢ်မ့ၢ်ဝဲ ကီၢ်ပယီၤသးဘယုၣ်နီၤ (ဘုရင့်နောင်)
သးမ့ၢ်ဒိၣ်အပူၤတဂၤ လၢအမံၤမ့ၢ်သးစကီၤပြီ အီၤမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးသိလ့ၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်နီၣ်ဆၣ်အီၤလၢပူၤအဂၤ
တဂၤ လၢတၢ်တသ့ၣ်အမံၤအသ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သိလ့ၣ်အံၤလဲၤထံးဘၣ်ဝဲ နီၣ်ဝ---အယိ အစုစုတကပၤ ဒီးအဂုၢ်ယံ
အစုစုတကပၤ ကၢ်ကွံာ်ဝဲ ဘၣ်ဆၣ် အဝဲတဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကူၤစၢၤကျဲးဂ့ၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဘၣ် လၢအတၢ်ပူၤလီၢ် အံၤအဂီၢ်
ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ | ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ် (လၢယူၤလံ ၂၀၁၇ နံၣ်)

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါလံာ်တဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤခိဖျါ ပျီပူၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖဲ တီအူကီၢ်ရၣ် လၢအဘၣ်
တၢ်န့ၣ်လိအီၤလၢ ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး
တဖၣ်ဖဲလိာ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup> လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အီၤဖဲ လၢယူၤလံ ၂၀၁၇ နံၣ် ယုၣ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်အဂၤ

<sup>1</sup>ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG န့ၣ်လိဝဲပျီပူၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်တကပၤလၢကမၤနီၣ်မၤယါ
တၢ်မၤအာမၤပယုၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ် ဒိဖျါတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ် ဒိတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်တၢ်အတီၤပတီၢ်တၢ်မၤအကျဲးအသိးဒီး မၤဝဲ
တၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီးသဝီဖိအဂၤတ ဖၣ်, ကွဲးဖျါထီၣ်ဟံၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဖၣ်လၢဘၣ်ယးဝဲ တၢ်လီၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်
ညီန့ၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကွဲးထီၣ်ဝဲ တၢ်မၤနီၣ်မၤယါပုၤ ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်တၢ် မၤအာပယုၣ်အလံာ်ဟံၣ်ဖျါအခါ ပျီပူၤပုၤမၤ
တၢ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအီၤ လၢကမၤနီၣ်မၤယါဝဲတၢ်မၤပယုၣ်ပုၤဂ့ၢ် ဝိခွဲးယာ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိမိၣ်လၢအ
ကါဒိၣ်တဖၣ် ဒိဖျါတၢ်မၤလီၢ်တၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢ တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ထံးတဖၣ်လၢကျဲးအါဘိဒီး ဒိပမၤန့ၣ်အီၤ လၢဂံၢ်ခိၣ်
ထံးအသိး ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအတၢ်ဆိတလဲအတၢ်ထီၣ်သတြီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တဖန်လအမှန် တာကထိန်သးတာဟ်ဖျါအဂၤ ၁ ဘုၣ်, တာထံၣ်လိာ်သံကွာ်သံဒီး ၉ ခါ, ဟီၣ်ကဝီၤတာဟ်ဖျါ ၁ ဘုၣ်, တာကီၤ ၁၈၆ ဘုၣ် ဒီး တာကီၤမူ ၄၁ လာဘၣ်တာဆုာ်ထီၣ်အီၤလၢ တီအူကီၤရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>2</sup>

**(၁)တပတီၢ်-တာကထိန်သးအဂၤလီၤတာလီၤဆး:**

တာကထိန်သးအကလုာ်	သိလုၣ် ဘၣ်ထံးလိာ်သးသတူာ်ကလုာ်
တာကထိန်သးမုာ်နံၤမုာ်သီ	လါယုၤလံ ၇ သီ, ၂၀၁၇ နံၣ်
တာကထိန်သးတာလီၢ်တာကျဲ (သဝီ, ကရုၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရှၢၣ်)	အ---သဝီဒီး ဒိၣ်ဖးခိၣ်ဝုာ် ဘၢၣ်စၢၤကျဲဖးဒု ကျဲမုာ်ခိၣ်, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၤရှၢၣ်

ပုၤလၢအတူာ်ဘၣ်တာတဂၤအဂၤအကျိၤ	
မံၤ	နီၢ်၀---
သးနံၣ်	၅၂ နံၣ်
မုာ်/ခွါ	မုာ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိလိာ် အိၣ် /တအိၣ်	အိၣ်
တာဖံးတာမၤ	သုၣ်ဖျးမၤဝဲၤ
တာဘူၣ်တာဘါ	ခရံၣ်ဖိ
တာဟံမူဒါ /လီၢ်လၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးနူသဝီ	အ---သဝီ

ပုၤလၢအမၤအာပယွဲတာတဂၤအဂၤအကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သုးကျိၤ/ သုးရှၢၣ် / သုးတြိၤ	အိၣ်သုၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ /သုးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
အီၤမ့န့ၤ	သုးစကီၤပြီ	ဘယုၣ်နီၤသုးတာမၤလိလီၢ်	ဘယုၣ်နီၤသုးတာမၤလိလီၢ်, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်	သုးခိၣ်ကျဲၤကီၢ်ဂုာ် စိတုၣ်န့ၤ

**(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တာဂုာ်တာကျိၤအကံၢ်အစီ**

<sup>2</sup> လၢတာကမၤဂၤထီၣ် KHRG အကျိၤအကျဲတဖၣ်ဖျါဖျါဖျါ ကဂုၤထီၣ်အဂီၢ်ဒီး န်သိးကန့ၢ်အါထီၣ် တာဆဲးကျိး အတာလဲၤခိဖျါတဖၣ် လီၤလီၤဒုၣ်ဒီး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤထးခိတကပၤအတာထံၣ်တာဆိကမိၣ်တဖၣ် ဒီးန် KHRG အတာပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိး လၢကတီၣ်ထီၣ် တာကစီၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဘၣ် လၢပျီပူၤတဖၣ်ခဲလၢာ် ဝဲဘၣ်တာမၤအီၤဒ်အကျိၤ အကျဲအိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တာကျိၣ်ထံအီၤ ဒီးတာကွာ်ကဒါက့ၤ ပုၤလၢအတူာ်ဘၣ်တာအဂၤအတာဘၣ်တာဘၢအဂီၢ်ဒီး ဘၣ်တာမၤဘၢအဂၤအကျိၤလၢအကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟ်ဖျါလၢအဘူးအ တံၢ်အဂၤတဖၣ် ဘၣ်တာနီၤဖးလီၤဆူ တာကစီၣ်အကလုာ် တာဂုာ်တာလီၢ်တာကျဲ ဒီးအနံၣ်သုၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မုာ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တာဂုာ်အဂၤလၢအဘၣ် ထွဲလိာ်သးတဖၣ်တခါစုာ်စုာ်အဂီၢ် ဝံသးစူၤကွာ်ဘၣ်လၢ KHRG တာကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

**၁. ရှုပွားပျားနားတိုက်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.**

ယနၢ်ဟူဘၣ်ပးဒီးသိလ့ၣ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးအဂ့ၢ်အယိယလဲၤထံၣ်လိာ်သးဒီးအ--  
-သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံက့ၢ် (interview) ဖဲန့ၣ်လီၤ.

**ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၣ်စ့ၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲးလဲၣ်.**

တၢ်ကစီၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲတီၢ်ခိဖျိပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢသိလ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးတဘျီအံၤအနီၢ်ကစၢ်ဒဲးဒုးသ့ၣ်ညါယၤဒီး  
ဟ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးအတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်**

**ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.**

ဖဲလါယူၤလဲၤ ၇သီ, ၂၀၁၇ နံၣ်န့ၣ် သိလ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ်ကဲထီၣ်သး ဖဲအ---သဝီဒီး  
ဒီၣ်ဖးခိၣ်ခါအဘၣ်စၢၤကျဲးဒုဖဲ ဒီၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, တီအူကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သိလ့ၣ်တခါ  
လၢအဘၣ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ်တခါအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲကီၢ်ပယီၤဘယုၣ်နီၤသုး သုးစကီၤပြီအီၤမ့ၢ်န့ၣ်  
အသိလ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. [ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပုၤလၢအဟဲနီၤသိလ့ၣ်တဂၤအံၤတမ့ၢ် သုးစကီၤပြီအီၤမ့ၢ်န့ၣ် ဘၣ်န့ၣ်  
လီၤ.] သိလ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ်အံၤ ကဲထီၣ်ဝဲခိဖျိ ပုၤလၢအနီၤသုးစကီၤပြီ အီၤမ့ၢ်န့ၣ် အသိလ့ၣ်  
တဂၤအံၤ တအိၣ်ဒီးတၢ်ပလီၢ် ပဒီဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. လၢသိလ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ် ဘျီဝဲအံၤ  
အပူၤ ပုၤသံဝဲတဂၤ ဒီး ပုၤဘၣ်ဒိဝဲ ယိးဂၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဘၣ်ဒိယိးဂၤအကျိၤ နီၢ်ဝ---  
လၢအသးအိၣ် ၅၂ နံၣ်တဂၤ အစုစုၣ်ကံကွံာ် ဒီးအဂ့ၢ်ပံၤလၢအစုၣ်တကဟ် ကံကွံာ်ဝဲတဘိစ့ၢ်ကိး  
န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ ဖဲလါယူၤလဲၤ ၇သီ, ၂၀၁၇ နံၣ်အနံၤ တနံၤပီဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤအပူၤ  
ပုၤဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဆုၤအီၤဆူ ဘယုၣ်နီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်မၤကွၢ်  
ပုၤဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပူၤလီၢ် ဒီးတၢ်ဒိယဲၤဖျါ (x-ray) အစၢၤဖျါထီၣ်ဝဲအသိး တၢ်ဆါဟံၣ်  
ပုၤဒိယဲၤဖျါတဖၣ်စံးဝဲလၢ နီၢ်ဝ---အစုစုၣ် တကပၤကံကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး သုးတၢ်ဆါဟံၣ်  
ကသံၣ်သရၣ်စံးဝဲလၢ နီၢ်ဝ--- အံၤတလိၣ် ထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢအတၢ် ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံး  
တၢ်ပူၤလီၢ် အံၤတကဲထီၣ်တၢ်ဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ် ဘၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ် ဟ့ၣ်လီၤဝဲနီၣ်ဝ---  
ကသံၣ်အီၤဒီး တၢ်ကံညၢ်လၢကဘိၣ်ဘၣ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးတၢ်ပူၤလီၢ်အဂီၢ် ဝံၤဒီးဒုးက့ၤ အိၣ်ဘျဲးက့ၤအီၤ  
လၢအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘယုၣ်နီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ်ကသံၣ်သရၣ် ဟ့ၣ်လီၤနီၢ်ဝ---ကသံၣ်လၢကဖုအဂီၢ်ဒီး  
ကသံၣ်ဖၤရၤ (paracetamol) သ့ၣ်တဖၣ်ဝံၤ မၤလိာ်အီၤလၢ အသီ ၁၀ ဝံၤအလီၢ်ခဲ အကဘၣ်  
ဟဲဒုးန့ၣ်က့ၤအသးလၢ ဘယုၣ်နီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဝ--- စံးဝဲလၢ အတၢ်ပူၤ  
လီၢ်ဘၣ်ဒိတဖၣ်ဆါဒိၣ်ထီၣ်ဝဲဒိၣ်မးအယိဒီးလဲၤဒုးန့ၣ်ကဒီးအသးဆူ တီအူတၢ်ဆါဟံၣ်အခါ ကသံၣ်  
သရၣ်မုၣ်နီၢ်ရၢရီၢ်ဖိစံးဘၣ်အီၤလၢ ကသံၣ်လၢဘယုၣ်နီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ် ဟ့ၣ်လီၤအီၤတဖၣ် တဘၣ်  
ယးလိာ်သးဒီးအတၢ်ဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးတၢ်ပူၤလီၢ်အံၤဘၣ် အယိတဘၣ်အီၤအီၤတဂ့ၢ်. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ  
အဝဲပတုာ်အီၤကွံာ်ကသံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.  
သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒီးဘၣ်ထံးခိဖျိသိလ့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဘၣ်ထံးသတူၢ်ကလၢ်ဘျီဝဲအံၤတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၤအီၤဆူ  
ဘယုၣ်နီၤသုးတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီးတၢ်ဒိကွၢ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ပူၤလီၢ်လၢယဲၤဖျါဝံၤသန့ၣ်က့ၤ ကသံၣ်သရၣ်တဖၣ်စံး  
ဘၣ်အီၤလၢ တလိၣ်ထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်ဘၣ်ဒီးပျါက့ၤကွံာ်အဝဲသ့ၣ်ဆူဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်ဝ--- စံးဝဲလၢ  
ပုၤဘၣ်ဒိတဖၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲလၢကဘၣ် ထီၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်အယိ လဲၤစိာ်ဝဲလီၢ်မဲလီၢ်ဒါဒီး တၢ်လိၣ်အဂၤ

တဖန်နဲ့လီ၊ ဘန်ဆန် တာဆါဟံတတူလိာ်ဘန်အဲသ့ဘန်အယိဒီးအဲသ့ဘန် ဟဲက့ၤဝဲဒ်န့ၢ် န့ၢ်လီ၊ သဝီဖိတဖန်စံးစွာ်ကီးဝဲလၢ (သုးစကီၤပြီအိၤမ့န့ၤ) တဟ့ၢ်အဲသ့ဘန် ကသံၣ်ကသီပှၤ ဒီးတဟံးန့ၢ်စွာ်ကီးမူဒါလၢတၢ် ကူစါယါဘျါ အဂီၢ်နီတမံၤဘန်န့ၢ်လီ၊



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘန်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဝဲ လါယုၤလံ ၂၇သီ, ၂၀၁၇ နံၣ် လၢအ--- သဝီ, ဒိၣ်ဖးခိၣ်ကီၢ် ဆန်,တီအူကီၢ်ရုၣ်အပူၤန့ၢ်လီ၊တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲနီၢ်ဝ---ဒီးန့ၢ်ဝဲတၢ်ပူၤလီၢ်ဘန်ဒိခိၣ်ခိၣ် မုၢ်မုၢ်ဒိဖျိ သိလ့ၣ်တၢ်ဘန်ထံးသတူၢ်ကလံာ်ကဲထီၣ်သးဖဲ အ---သဝီ ဒီးဒိၣ်ဖးခိၣ်ဝဲ အဘၢၣ်စၢၤ ကျဲဖးဒုအပူၤလီၤ. လၢသိလ့ၣ်တၢ်ဘန်ဒိဘန်ထံးတဘျီအံၤအယိနီၢ်ဝ--- အစုစုတကပၤဒီး အဂ့ၢ်ယံစုၣ်တကပၤ ကၢ်ကွံာ်ဝဲတဘိန့ၢ်လီ၊ (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

**(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၢ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘန်တၢ်တဖန် ဟ့ၢ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဖါ, ဟ့ၢ်ပှၤ တၢ်ခွဲး တၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ် ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤတူၢ်ဘန်တၢ်တဂၤအံၤဟ့ၢ်အခွဲးလၢ တၢ်ကသုတၢ်ကစီၣ်အံၤ ဒ်သိးဒီးပှၤအါဂၤကသုၣ်ညါဘန်ဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီကအိၣ်ဖျါထီၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီ၊